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بازار کالاهای اساسی 
در هفته ای که گذشت

در هفته گذشته خبرهای مهمی در خصوص اصلاح قیمت  
شکر، تخم مرغ بسته بندی، واردات گوشت قرمز و بازار مرغ 

منتشر شد.
به گزارش ایسنا، در اهم اخبار هفته گذشته در حوزه 
کشاورزی می توان به تعادل در قیمت چای طی ماه های 
آینده اشاره کرد. رئیس سازمان چای کشور در این زمینه 
گفت: افزایش قیمت چای یک روند طبیعی است تا تولید 
ادامه یافته و پایدار شود و از کشاورزان نیز حمایت های لازم 
صورت گیرد. از طرفی قیمت چای دیگر افزایشی نخواهد 
شد، چون بازار کشش ندارد. در ادامه خبرها می توان به 
اعلام قیمت مصوب شکر و تخم مرغ بسته بندی اشاره کرد، 
سرپرست معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی 
نرخ هر کیلو شکر برای مصرف کننده را ۲۸ هزار تومان و 
برای کارخانه ۲۵ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام کرد. بنا بر اعلام 
اتحادیه مرکزی مرغداران، قیمت تخم مرغ شیرینگ پک ۳۰ 
عددی با درب به وزن ۱۸۰۰ گرم برای مصرف کننده ۱۱۸ 
هزار و ۶۵۰ تومان و قیمت تخم مرغ شیرینگ پک ۳۰ عددی 
بدون درب به وزن ۱۸۵۰ گرم برای مصرف کننده ۱۱۵ هزار 
و ۶۵۰ تومان است و مشاهدات حاکی از آن است که مرغ با 
نرخ مصوب ۷۳ هزار تومان و حتی کمتر در میادین و برخی 

فروشگاه ها عرضه می شود.
سرپرست وزارت جهادکشاورزی با اشاره به کاهش قیمت 
جوجه یکروزه و نزدیک شدن آن به نرخ مصوب، از افزایش 
تولید مرغ در سه ماهه تابستان خبر داد که بنابر اعلام 
مدیرکل نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی، 
گوشت قرمز از هفته آینده با نظارت سازمان دامپزشکی وارد 
کشور شده و بازار این محصول به ثبات می رسد. عضو هیات 
رئیسه شورای ملی زعفران با اشاره به رشد صادرات و اینکه 
برخی از صادرکنندگان غیر حرفه ای و غیرمتخصص وارد 
عرصه صادرات زعفران شده اند، گفت که این صادرکنندگان 
باعث اشباع بازارهای هدف صادراتی می شوند.  وی همچنین 
افزود که مهمترین اصلی که باید به آن بپردازیم و سالهاست 
از آن عقبیم این است که باید در یک برنامه تدوین شده هر 

سال درصدی از خام فروشی زعفران را کاهش دهیم. 

 آغاز ثبت نام وام قرض الحسنه
 ۲۰ میلیونی بازنشستگان

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی از آغاز ثبت نام وام 
قرض الحسنه بازنشستگان این سازمان خبر داد.

میرهاشم موسوی، مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی، 
از آغاز ثبت نام وام قرض الحسنه بازنشستگان این سازمان از 
امروز )شنبه ۲۷ خردادماه( خبر داد و گفت: در این مرحله، 
وام قرض الحسنه به ۴۰ هزار بازنشسته پرداخت می شود 
و مبلغ وام نیز از ۱۲ میلیون تومانی که در سال گذشته 

پرداخت می شد، به ۲۰ میلیون تومان افزایش یافته است.
به گزارش ایسنا ، موسوی ادامه داد: اجرای قانون 
بخشودگی جرایم بیمه ای کارفرمایان که از ابتدای خرداد ماه 
آغازشده است، تا سه ماه ادامه دارد و با دستورالعمل جدیدی 
که طی روزهای گذشته صادر شده است، کارفرمایانی که در 
سنوات قبل از تسهیلات بخشودگی جرایم استفاده کرده و 
موفق به پرداخت به موقع اقساط نشده اند نیز می توانند بار 

دیگر از این تسهیلات استفاده کنند.

منتظر تغییرات در بازار سرمایه باشید
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار از طبقه بندی بازارها 
در سال جاری خبر داد و گفت: دامنه نوسان طبق طبقه بندی 

تغییر خواهد کرد.
مجید عشقی با بیان اینکه طبقه بندی بازارهای بورس 
طبق برنامه پیش می رود، اظهار کرد: پس از آنکه موضوع 
طبقه بندی بازارهای بورس نهایی شود، دامنه نوسان 

متناسب با طبقه بندی بازار تغییر خواهد کرد.
وی به این سوال که طبقه بندی بازارها چه زمانی انجام 
خواهد شد؟ پاسخ داد: زمان دقیق آن مشخص نیست زیرا هم 
به شرایط بازار و هم به طبقاتی که مصوب خواهد شد بستگی 
دارد، اما می توان گفت تا پایان سال این اقدام انجام خواهد 
شد. به گزارش ایسنا ، مجید عشقی پیش از این اعلام کرده 
بود که با توجه به ساختار بازارهای بورس و فرابورس یک 
بحث کارشناسی در مورد طبقه بندی بازارها در حال انجام 
است. در حال حاضر بازارهای اول و دوم اختلاف معناداری 
با هم ندارند. به نظر می رسد به یک تجدید ساختاری در 
طبقه بندی بازارهای بورس و فرابورس نیاز است. پیشنهاد 
همکاران در بورس و فرابورس این بود که اعمال تغییرات 
دامنه نوسان در مرحله بعد را همزمان با تغییرات طبقه بندی 

بازارها انجام دهیم.

آخرین تصمیم برای تعیین تکلیف 
سهام عدالت متوفیان

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و 
تسویه وجوه آخرین تصمیمات در مورد نحوه تعیین تکلیف 

سهام عدالت متوفیان را تشریح کرد.
محمد باغستانی ، با بیان اینکه تاکنون بالغ بر سه میلیون 
و ۶۰۰ هزار مشمول سهام عدالت فوت کرده اند، اظهار کرد: 
سرویس هایی برای شناسایی وراث و انحصار وراثت افرادی 
که فوت کرده اند وجود ندارد. در واقع اطلاعات انحصار 
وراثت ها متعلق به سال ۱۳۹۷  به بعد است که به صورت 
الکترونیک صادر شده اند. در حالی که جمعیت کثیری از 
افراد قبل از این سال فوت کرده اند. بنابراین باید مدل دیگری 

طراحی شود که به صورت برخط باشد.
به گزارش ایسنا ، وی ادامه داد: در واقع از آنجایی که آمار 
مشخص نیست،  باید  احدی از وراث یک مرتبه به یک محلی 
مراجعه کنند که جزئیات این فرایند پس از نهایی شدن 
سرویس ها اطلاع رسانی می شود. البته از آنجایی که جمعیت 
زیاد است فرایند با یک تقسیم بندی زمانی صورت می گیرد 
که افراد معطل نشوند. برای انجام مقدمات چند ماهی فرصت 

لازم است.

اخبار کوتاه

آیا ممنوعیت واردات 
لوازم خانگی بازبینی می شود؟

بعد از گذشت حدود پنج سال از ممنوعیت 
واردات لوازم خانگی، حالا وزیر جدید صمت 
در بدو ورود در جلسه رای اعتماد در مجلس، 
بحث واردات لوازم خانگی را در کنار خودرو 
مطرح کرد، اما هنوز جزئیات بیشتری ارائه نداده 
و باید منتظر ماند و دید که با شروع کارش در 
این وزارتخانه چه تصمیم عملیاتی برای قانون 

ممنوعیت واردات لوازم خانگی خواهد گرفت.
واردات لوازم خانگی از سال ۱۳۹۷ ممنوع 
است و در حال حاضر عمده کالاهای خارجی 
موجود در بازار قاچاق هستند که با گارانتی های 
تقلبی فروخته می شوند. طبق مصوبه اولیه 
شورای هماهنگی سران سه قوه در سال ۱۳۹۷ 
و تمدید آن، ممنوعیت واردات لوازم خانگی تا 
پایان سال ۱۴۰۰ ادامه داشت و قرار بود بعد از 
آن مجددا درباره این موضوع تصمیم گیری شود.

    سیری از اظهارات ضد و نقیض
در پی افزایش قیمت برخی محصولات 
داخلی، ستاد تنظیم بازار در اسفند ۱۴۰۰  
مقرر کرد که اگر تولیدکنندگان داخلی لوازم 
خانگی قیمت های خود را در بازار واقعی نکنند، 
برنامه ریزی لازم برای آزادسازی واردات 
متناسب با نیاز مردم انجام می شود. هر چند 
با تصمیم سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان قیمت  لوازم خانگی به حالت 
قبل برگشت، اما فاطمی امین، وزیر وقت صمت 
نیز در آخرین نشست خبری خود در سال ۱۴۰۰ 
اعلام کرده بود که با واردات در همه حوزه ها به 
میزان حداکثر ۲۰ درصد و با برنامه ریزی برای 

نسبت صادرات به واردات موافق است.
با توجه به این اظهارات، اردیبهشت سال قبل 
ایسنا وضعیت آزادسازی یا تداوم ممنوعیت 
واردات لوازم خانگی را مجددا از محمد مهدی 
برادران - معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( پیگیری کرد و او گفت 
که  هنوز نیاز است نقش حمایتی از این صنعت 
ایفا شود تا به سطحی از بلوغ و توانمندی برسد.

چند ماه بعد دوباره امید قالیباف -سخنگوی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت- در نشست 
خبری گفت که  واردات کالاهایی که تولید بالا 
دارند و رقابت پذیر هستند، مثل لوازم خانگی، 
باید آزاد شود و این موضوع در دست بررسی 
و در پروسه تصمیم گیری است. واردات تا ابد 
نمی تواند ممنوع بماند. البته خط قرمز این است 
که به تولید داخل ضربه نخورد اما اگر واردات 
کالا منجر به بهبود کیفیت و قیمت بهتر شود، 

ممنوعیت واردات لغو خواهد شد.
اما در نهایت این بار هم موضوع واردات لوازم 
خانگی از سوی وزیر وقت صمت منتفی اعلام شد 
و او گفت که برنامه ای برای واردات لوازم خانگی 
وجود ندارد، بلکه برای صادرات برنامه ریزی 
شده و با چند کشور از جمله روسیه، عمان و 
ارمنستان برای سرمایه گذاری مشترک صحبت 
شده و قرار است قطعه و فناوری ارسال و کالای 

نهایی تولید شود.
    وزیر جدید از واردات گفت

در پی استیضاح سید رضا فاطمی امین، 
وزیر جدید صمت، علی آبادی، روز سه شنبه 
از مجلس رای اعتماد گرفت. او در جلسه رای 
اعتماد بخشی از برنامه های خود برای این 
وزارتخانه را بازگو کرد. علی آبادی در بخشی 
از صحبت های خود گفت که هشت برنامه 
راهبردی ارائه کرده که مهم ترین نقطه اتکای 
آن تمرکز بر توسعه صنعت صادرات محور است 
که هشت استراتژی برای آن در نظر گرفته است. 
استراتژی دوم او توسعه زیرساخت های کشور از 
طریق دیپلماسی تجاری – اقتصادی است. در 
اصل وزیر صنعت، معدن و تجارت معتقد است 
باید یک ساختار ژئواکونومیک ایجاد شود؛ »به 
این معنی که اگر از کشوری کالا وارد می کنیم 
باید به آن کشور کالا صادر کنیم. بر این اساس 
باید در بازار منطقه به ویژه روسیه، ترکیه، عراق، 
کشورهای حاشیه خلیج فارس، پاکستان و 
افغانستان ارتباط اقتصادی خوبی برقرار کرده 
و کالاهایی که در آن مزیت نسبی بالایی داریم 
را به آنها صادر کرده و کالاهایی که آنها در آن 
وضعیت نسبی بالایی دارند خریداری کنیم. 
این کالاها شامل خودرو، لوازم خانگی و سایر 
حوزه ها می شود.« بنابراین او هم در بدو ورود 
به این وزارتخانه بحث واردات لوازم خانگی را 
در کنار خودرو مطرح کرده، هرچند جزئیات 
بیشتری ارائه نداده و باید منتظر ماند و دید که 
با شروع کارش در این وزارتخانه چه تصمیم 
عملیاتی برای قانون ممنوعیت واردات لوازم 

خانگی خواهد گرفت.
   موافقان و مخالفان چه می گویند؟

به طور کلی در این سال ها آزاد شدن واردات 
لوازم خانگی با موافقت ها و مخالفت هایی 
مواجه بوده است. موافقان آزاد شدن واردات 
لوازم خانگی معتقدند این ممنوعیت ها باعث 
محدود شدن انتخاب مصرف کننده شده و 
به عبارت دقیق تر حق مصرف کنندگان در 
این گونه تصمیمات نادیده گرفته شده است. 
همچنین نبود رقابت بین تولیدکنندگان داخلی 
با خارجی ها در آینده منجر به انحصار در صنعت 
لوازم خانگی و شبیه شدن این صنعت به وضعیت 
صنعت خودرو می شود و کالاهای ایرانی رشد و 
بهبود کیفیت لازم را نخواهند داشت.موافقان 
آزاد شدن واردات لوازم خانگی می گویند این 
قانون حقوق مصرف کننده را در نظر نگرفته، اما 
مخالفان معتقدند تولیدکنندگان ایرانی شرایط 
برابر با تولیدکنندگان خارجی ندارند که بتوانند 

با آن ها رقابت کنند.

آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: تخصیص وام به حوزه مسکن 
در دولت سیزدهم در حالی کند و حتی متوقف شده که واگذاری 
تسهیلات بانکی به کارکنان خود بانک ها چشمگیر اعلام شده 
است. از سوی دیگر با توجه به آمار وام دهی بانک  به طرح ملی 
مسکن که یکی از بزرگترین پروژه های دولت سیزدهم اعلام شده 
بود انتظار می رفت که بانک ها و موسسات مالی اعتباری سهم 
بزرگی در این خصوص را برعهده گیرند اما گویی توان بانک ها در 
این خصوص ته کشیده است و به جز یکی دوبانک انگشت شمار 
که مبالغی را پرداخته اند دیگر بانک ها سهمی را در این خصوص 
ایفا نکرده اند. کارشناسان معتقدند فقدان اعطای زمین پس از 
ناموفق بودن وعده ساخت مسکن برای مردم و انحصاری کردن 
این فرآیند برای گروه خاص  گره حوزه مسکن را  پیچیده تر از 

پیش ساخته است. 
دلیل تورم مسکن

مجید طباطبایی، کارشناس حوزه مسکن در این خصوص به 
آرمان ملی گفت: یکی از عوامل اصلی تورم مسکن فقدان اعطای 
زمین برای ساخت مسکن و ایجاد قفل انحصاری برای زمین در 
یک محدوده مشخص است و این سیاست غلط از دولت های قبل 
ادامه داشته و با وعده های مسئولان ادامه یافته و به وضعیت 
کنونی رسیده است. او افزود: خرید مسکن در حال حاضر به یکی 
از رؤیاهای مردم تبدیل شده است و بزرگ ترین دغدغه مستاجران 
تأمین ودیعه اجاره خانه است، در حالی که دیگر هیچ خبری از 
تسهیلات برای مستاجران نیز نیست و مهاجرت مردم از شهرهای 

بزرگتر به کوچک تر را به همراه داشته است.
انحرافات در پرداخت تسهیلات مسکن

این کارشناس بیان کرد: انحرافات در پرداخت تسهیلات 
بانک ها را از عوامل مهم در معضل تامین مسکن و افزایش التهاب 
بازار موجر و مستاجر است. در حالی که وظیفه اصلی دولت ها در 
تمام دنیا تامین مسکن برای مردم  است اما در حال حاضر معلوم 
نیست اعتبارات پیش بینی شده در این زمینه از سوی بانک ها 
به کجا سرازیر می شود. او وضعیت کنونی بازار مسکن را عادی 
ندانست و گفت: معلوم نیست وعده تامین ۴ میلیون مسکن توسط 
دولت به پشتوانه کدام منابع داده شد و از سوی دیگر در ادامه قول 
اعطای زمین رایگان یا غیررایگان برای ساخت خانه نیز داده شد 
اما این حق اولیه مردم همچنان در پشت درهای بسته بانک ها 
تبدیل به آرزو شده و صاحبخانه شدن غیرممکن است. طباطبایی 
توضیح داد: در سال گذشته از ۱۵۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
اختصاص یافته به بخش مسکن، تنها ۸ هزار میلیارد تومان آن به 
دست مردم عادی رسید و ۱۴۲ هزارمیلیارد تومان باقی مانده به 
بانک ها و زیرمجموعه های بانکی تعلق گرفت این یعنی ما کمبود 

منابع نداریم، بلکه تخصیص غلط منابع را داریم.

رونق دلالی تسهیلات در مسکن
این کارشناس مسکن اضافه کرد: برنامه ریزی های اشتباه 
دولت ها  و عملکرد آن ها بر اساس خطا و آزمون از جمله دلایل 
اوضاع کنونی مسکن است. از این رو در بخش ساخت و ساز، 
علاوه بر عدم جذب سرمایه، شاهد خروج سرمایه های زیادی از 
کشور به بازارهای غیرمولدی هستیم که باعث  بدتر شدن هر چه 
بیشترحوزه مسکن کشور شده است و مسکن نیز به گروه کالاهای 
سرمایه ای توسط برخی از دلالان پیوسته است به گونه ای که در 
حال حاضر حدود ۴۰ درصد سرمایه کشور در بخش دلالی مسکن 
محدود شده است و به این ترتیب سوداگران ارزش افزوده صنعت 

ساختمان سازی را به حدود صفر رسانده اند.  
ضرورت شکستن انحصار دریافت تسهیلات بانکی 

علی نادرشاهی، کارشناس اقتصادی در رابطه با هدایت اعتبار 
بانکی به سمت بنگاه های مولد و تأثیر آن بر رشد اقتصادی گفت: 
برای اینکه تولید شکل بگیرد به پول نیاز است تا تولیدکننده بتواند 
محصولاتی که نیاز دارد را خریداری کرده و با فروش محصول 
بتواند اصل پول خود را دریافت کند که برخی از تولیدکنندگان 
این منابع را از خودشان تأمین می کنند و برخی از تسهیلات بانکی 
استفاده می کنند بنابراین اگر تسهیلات بانکی به سمت تولید 
نرود، تولیدکننده طبیعتاً مقدار محصول کمتری را تولید می کند 

یا حتی ممکن است که آن تولیدی ادامه پیدا نکند.
دلایل اهمیت رونق صنعت مسکن

او ادامه داد: نهضت ملی مسکن جریان ساز صنایع دیگر است و 
مسکن از چند جهت اهمیت دارد؛ یکی از جنبه هایش ارتباطی ست 
که با رفاه مردم دارد. مسکن به صورت پیشینی و پسینی با حدود 
۱۳۰ صنعت در ارتباط است، بنابراین مسکن عصاره ای از صنایع 
مختلف است که ساخت آن نه تنها باعث رشد اقتصادی از جانب 
ناحیه خودش می شود بلکه صنایعی که با آن در ارتباط هستند 
نیز به حرکت می افتند و از این جهت، در رشد اقتصادی خیلی 
اهمیت دارد هرچند که کشور نیاز بیشتری به مسکن دارد، اما هم 
هزینه های آن بالاست و هم بعضی از اقشار توانایی پرداخت هزینه  
مسکن را ندارند و از طرف دیگر شرایط کشور طوری است که آمار 
بیکاران بالاست بنابراین، ساخت مسکن هم منجر به کاهش 

بیکاری و هم رفع نیاز مردم می شود.
کوتاهی بانک ها در صنعت ساخت و ساز

این کارشناس اقتصادی در رابطه با وظیفه بانک ها در قبال طرح 
نهضت ملی مسکن و تسهیلات دهی به ساخت مسکن گفت: در 
قانون جهش تولید مسکن ذکر شده است که بانک ها باید ۲۰ درصد 
از منابع خود را در اختیار ساخت مسکن قرار بدهند تا علاوه بر اینکه 
مشکل مردم حل شود، رشد اقتصادی نیز صورت بگیرد. اما  برخی 
بانک ها به دلایلی از این قضیه سر باز می زنند که مهم ترین دلیلشان 

این است که اگر برای تسهیلات بانکی، هدایتی صورت بگیرد و آن 
بانک اختیارش محدود می شود و سایر تسهیلاتی که خود بانک ها 
می خواهند بدهند نیز به همین دلیل محدود می شود. نادرشاهی 
در مورد ریسک نکول تسهیلات مسکن بیان کرد: تجربه ای که در 
مسکن وجود دارد، نشان می دهد که این تسهیلات خرد نکول 
بالایی نخواهد داشت. نکول به این معناست که متقاضی وام نتواند 
وام را پس بدهد اما افرادی که این وام مسکن را دریافت می کنند به 
علت رشد قیمت مسکن که بالاتر از آن نرخ سودی است که باید به 
بانک پرداخت کنند، به نفعشان است که اقساط وامشان را پرداخت 
کنند و اگر درصدی از افراد هم نتوانند اقساط وام خود را پرداخت 
کنند، بانک متضرر نمی شود؛ زیرا یک دارایی در رهن بانک درآمده 
که این دارایی ارزش بالایی دارد و از خیلی از دارایی های دیگر بانک 

که حتی وجود خارجی ندارند، ریسک کمتری خواهد داشت.
ضرورت جریمه بانک های متخلف

او همچنین درباره عملکرد بانک ها در اعطای تسهیلات به مردم 
گفت: آمار نشان می دهد که بانک ها راضی به اعطای این تسهیلات 
نیستند  به همین دلیل لازم است که نهادهای حاکمیتی از جمله 
بانک مرکزی، وظیفه نظارتی و تنظیم گری خودش را انجام دهد 
و به بانک های متخلف اخطار داده و جریمه کنند به طوری که  در 
ماده ۵ قانون جهش تولید مسکن، بحث مالیات بانک ها مطرح 
شده که اگر بانک ها به تعهدات خود عمل نکنند، باید مابه ازای 
تعهد عمل نکرده مالیات پرداخت کنند و باید این موضوع پیگیری 
شود تا بانک ها بدانند که با پرداخت نکردن وام، جریمه می شوند 
همچنین اهمیت این موضوع به حدی است که رئیس جمهور 
نیز بارها روی آن تاکید کرده که در این راستا باید بانک  مرکزی 
و دیگر نهادهای مرتبط نیز بازرسی و پیگیری کنند تا بانک ها به 
سمت اجرای قانون هدایت شوند. نادرشاهی در مورد سرمایه در 
گردش بنگاه ها بیان کرد: پرداخت تسهیلات به دو بخش مولد و 
غیرمولد صورت می گیرد و کاری که بانک مرکزی می تواند در 
این خصوص انجام دهد، نظارت دقیق و تکمیل سامانه سمات 
است تا از تسهیلاتی که به سمت بخش های غیرمولد و سفته بازی 
می رود، جلوگیری کند. در واقع تأمین مالی ای که باید در بخش 
مسکن اتفاق بیفتد، نباید به تولید آسیب بزند اما همان طور که 
گفته شد، مسکن صنایع دیگری را هم با خود به همراه دارد؛ پس 
وقتی وامی در اختیار آنها گذاشته شود، به طور غیرمستقیم وارد 
صنعت می شود. این کارشناس حوزه مسکن ادامه داد: تأمین مالی 
و سرمایه در گردش بنگاه ها کوتاه مدت است. بانک مرکزی مسیر 
خوبی را با استفاده از اوراق گام به جای تسهیلات شروع کرده و به 
طور کلی نیز تأمین مالی بنگاه ها و صنعت هم باید به سمت بورس 
برود، البته مسکن تأمین مالی آن بلندمدت است و امکان ندارد از 

بازار سرمایه بتوان تأمین کرد و باید از بانک تهیه شود.
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بتکار  وزیر راه و شهرسازی با اشاره به ا
ایران و روسیه به عنوان  »ایران راه« گفت:
شمال-جنوب  کریدور  اساسی  رکن   ۲
همکاری های ۲جانبه را در دستور کار قرار 
داده اند که دراین خصوص مهرداد بذرپاش 
در فضای مجازی نوشت: »ایران به عنوان 
سرزمین فرصت های ترانزیتی و لجستیکی، 
هم به عنوان راه و هم راه حل، برای پیوندهای 
امن، ایمن، سهل، سریع و مقرون به صرفه  
اقتصادی، سرزمینی برای رقابت سازنده و 
مشارکت بازیگران ذی نفع در عرصه ترانزیت 
و لجستیک نقش آفرینی خواهد کرد. در زبان 
 )IRAN-RAH( فارسی این ابتکار ایران-راه
نامیده می شود؛ راه )RAH( در زبان فارسی 
همزمان هم به معنای راه و هم راه حل است و 
تمامی کشورهای منطقه می توانند با استفاده 
از راه ها و ظرفیت های ایران، بخش عمده ای 
از مسایل ترانزیتی و لجستیک خود را حل 

کنند.«
وی همچنین در نشست ویژه راهگذر بین 
قاره ای شمال-جنوب اظهار کرد: موقعیتِ 
جغرافیاییِ منحصر به فرد جمهوری اسلامی 
زیرساخت های  داشتن  همچنین  ایران، 
حمل ونقل و لجستیکی از شمال تا جنوب و از 
شرق تا غرب و دانش فنی و مهندسی و تجربیات 
ارزشمند در طراحی و احداث پروژه های 
زیرساختی، فرصت های برجسته و بی بدیل 
برای جذب سرمایه گذاری در طرح های تکمیل 
و توسعه زیرساخت ها اعم از جاده ای، ریلی، 
دریایی و هوایی، محسوب می شوند به نحوی 

که همه بازیگران عرصه تجارت، لجستیک و 
حمل ونقل در منطقه و در سطح بین المللی نیز، 
از این مزیت های پرشمار، بهره مند شوند. وی 
ادامه داد:  فعال سازی مزیت های جغرافیایی-

سیاسی و تبدیل جمهوری اسلامی ایران به مرکز 
مبادلات و خدمات تجاری، انرژی، ارتباطات 
و حمل ونقل با روان سازی مقررات و ایجاد و 
توسعه زیرساخت های لازم، به عنوان یکی از 
سیاست های اصلی و مهم محسوب می شود. وی 
تأکید کرد: در زمان حاضر، سیاست همسایگی، 
به عنوان اولویت اصلی سیاست خارجی و 
دیپلماسی اقتصادی کشور محسوب می شود. 
البته در مقوله حمل ونقل و لجستیک، تعریف 
همسایگی، لزوما به دارا بودن مرزهای مشترک 
با کشورها محدود نمی شود و ایران به گواه تاریخ، 
تمامی کشورهایی که در شبکه های ترانزیتی 
مشترک با خود هستند را همسایه  ترانزیتی 
خود می  داند. البته پیشبرد این برنامه های 
همگرایی، صرفاً با توسعه زیرساخت ها صورت 
نمی گیرد؛ به همین دلیل جمهوری اسلامی 
ایران همگام با توسعه زیرساخت های حمل و 
نقل، تسهیل قوانین و مقررات تجاری خود  را در 
دستور کار دارد. بذرپاش یادآور شد: جمهوری 
اسلامی ایران و فدراسیون روسیه، به عنوان ۲ 
رکن اساسی کریدور شمال-جنوب؛ همکاری 
های دوجانبه و چندجانبه را در دستور کار قرار 
داده اند. این نوع همکاری ها و تعاملات، به ویژه 
طی ۲ سال اخیر با اراده طرفین شتاب بیشتری 
گرفته است، که تبلور این تعاملات سازنده و 
هدفمند اخیر، امضای موافقت نامه مشارکت 

در پروژه رشت-آستارا، به عنوان حلقه تکمیل 
کننده حمل ونقل تمام ریلی از بنادر جنوبی 
ایران تا شمال روسیه، در تاریخ ۱۷ می سال 
جاری در تهران بود. تا بدین ترتیب، فصل نوینی 
در کریدور حمل و نقل بین المللی شمال- جنوب 
گشوده شود. وزیر راه و شهرسازی یادآور شد:  
ایران از رسیدن به گفتمان و تصویری مشترک 
در حوزه حمل و نقل و لجستیک بین دو کشور و 
تعمیم این گفتمان مشترک به سایر کشورهای 
ثالث استقبال می کند؛ بدیهی است؛ افزایش 
مطلوبیت مسیرهای شرقی، مرکزی و غربی 
دریای خزر و در ادامه آن، تا خلیج فارس و دریای 
عمان و  جنوب، جنوب شرق و شرق آسیا از 
دستاوردهای این گفتمان و تصویر مشترک 
است. بذرپاش اضافه کرد: کشورهای دیگری 
نیز، تمایل خود را برای پیوستن به کریدور 
شمال-جنوب و دیگر برنامه های مشترک ایران 
و روسیه اعلام کرده اند که این درخواست ها، 
مورد استقبال و حمایت جمهوری اسلامی 
ایران بوده و در اولویت بررسی قرار گرفته اند. 
وی همچنین پیشنهاد مشارکت سرمایه گذاران 
طرف روسیه از جمله صاحبان بار، شرکت های 
حمل ونقلی و لجستیکی در پروژه های تکمیل و 
توسعه بنادر جنوبی ایران در حاشیه خلیج فارس 
و دریای عمان را مطرح و تصریح کرد: تشکیل 
شرکت های مشترک لجستیکی و بنگاه های 
کوچک و متوسط، توسعه فناوری های هوشمند 
و دیجیتال در مناسبات حمل ونقلی و ترانزیتی، 
ایجاد سامانه های رصد بار، استفاده یکپارچه از 
اسناد الکترونیک حمل و نقل بین المللی از دیگر 

پیشنهادها است. به گزارش تسنیم، تسهیل 
در حضور شرکت های لجستیکی بین المللی 
روسیه در ایران، مشارکت طرف ها در احداث و 
فعالیت مراکز لجستیک با تأکید بر ظرفیت های 
مناطق آزاد تجاری-اقتصادی و صنعتی و تشویق 
و حمایت از سرمایه گذاری مشترک در این 
زیرساخت ها، با تأکید بر ایجاد امکانات نگهداری 
و بسته بندی و فرآوری کالاها به ویژه محصولات 
کشاورزی و غذایی در این مراکز و  اقدام مشترک 
در توسعه کشتیرانی در دریای خزر با اولویت 
مشارکت در ساخت مشترک شناورها و ایجاد 
خطوط منظم و ارزان کشتیرانی بین بنادر از 
دیگر پیشنهادهای مطرح شده توسط نماینده 

جمهوری اسلامی بود.
در  ایران  پیشنهاد  جرئیات  از  برخی 

نشست اقتصادی روسیه
 مشارکت سرمایه گذاران طرف روسی از 
جمله صاحبان بار، شرکت های حمل ونقلی و 
لجستیکی در پروژه های تکمیل و توسعه بنادر 
جنوبی ایران در حاشیه خلیج فارس و دریای 

عمان.
 تشکیل شرکت های مشترک لجستیکی 
 SME و بنگاه های کوچک و متوسط یا همان
های فناورانه و کسب و کارهای نوپای دانش 

بنیان در این حوزه.
 توسعه فناوری های هوشمند و دیجیتال در 
مناسبات حمل ونقلی و ترانزیتی بین دو کشور با 
تأکید بر سامانه های رصد بار، استفاده یکپارچه 
از اسناد الکترونیک حمل و نقل بین المللی از 

جمله تیر الکترونیک.

پیشنهاد به روس ها  برای ساخت مشترک کشتی
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